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Később kiderült, hogy az érdeklődő fiatalember nem volt más, 
mint József Attila." (Fotó: Gyenes Kálmán) 

Hatvan éve a pályán 
• Munkatársunktól 

Agárdy Gábor 1937-ben 
mint „táncos boy és karda-
los" kezdte pályáját a sze-
gedi Városi Színháznál. 
1941-ig Szegeden, 1952-ig 
kisebb-nagyobb vidéki tár-
sulatoknál játszott. 1952-
ben a Fővárosi Operett-
színház szerződtette. 1955-
től az Ifjúsági, illetve Petőfi 

Színház meghatározó szí-
nészegyénisége. 1964-ben 
sorsát a budapesti Nemzeti 
Színházhoz kötötte, 1985 
óta nyugdíjasként játszik. 
1989-ben örökös tag lett. 
Sokoldalú karakterszínész, 
komikus szerepeit éppolyan 
pontosan fogalmazza meg, 
mint a drámai jellemeket. 
Az ikonfestő színésznek 

1983-ban Konok ősi minta 
nyomán címmel nyílt 
először önálló kiállítása. 
Főbb szerepei: Katz tábori 
lelkész (Hasek-Burian: 
Svejk), Bicska Maxi 
(Brecht: Koldusopera), Sí-
pos úr (Molnár F.: Az 
üvegcipő), Liliom (Molnár 
F.), Miska (Kálmán /.: A 
csárdáskirálynő). 

éhesek voltunk, s ilyenkor 
megdézsmáltuk a gyümöl-
csösöket. Újszegeden akkor 
még nagyon sok kicsi családi 

ház volt gyümölcsösökkel, s 
mi bemásztunk a kertekbe, és 
loptunk magunknak barac-
kot, körtét, almát. Egyszer 

meglátott bennünket a csősz, 
s utánunk jött sóspuskával. 
Persze mi futottunk, mint a 
nyúl, teleraktuk az úszónad-

Mezítláb és klottgatyában a Stefánián 
Agárdy Gábor szom-

baton ünnepelte hetve-
nötödik születésnapját. 
Ebből az alkalomból nyilt 
ikonkiállítása az elmúlt 
hét végén a Móra Ferenc 
Múzeumban. A Kossuth-
és Jászai-díjas színmű-
vész ikonfestővel a meg-
nyitó előtt beszélgettünk 
szü lővárosáró l , festé-
szetről, régi időkről. 

• Szegeden született és 
nőtt fel. Mennyi idegszá-
lával kötődik még a vá-
roshoz? 
- Amikor befut a vonatom 

a szegedi nagyállomásra, és 
végigmegyek a Boldog-
asszony sugárúton, elszorul a 
torkom, ugyanis érzem, hogy 
hazajöttem. Szegedet nem le-
het elfelejteni. Szeged maga 
a csoda! A Tisza Szálló mel-
lett, a Széchenyi tér 3. alatt 
születtem, s amikor először 
kijöttem az utcára, mint tak-
nyos kölök, akkor Európa 
legszebb terét láttam a ba-
rokk palotákkal és a szobrok-
kal. Tehát nekem már a szép-
re nyílt ki a szemem, s az 
volt a játszóterem. A Tisza 
Lajos-szobor csónakja jelen-
tette számomra a tengert, a 
Tiszát. Beleültem, elkergetett 
a rendőr, aztán újra beleül-
tem. A szobor mellékalakjait, 
a gatyás parasztokat számta-
lanszor eljátszottam a színpa-
don, mert szabályszerűen be-
lém ivódott, hogy egy gatyás 
paraszt csak olyan lehet, mint 
ahogy azt Fadrusz megmin-
tázta. Mindenem ez a város! 
Itt születtem, itt jártam isko-
lába, itt kezdtem a pályámat, 
itt nyugszik édesanyám, 
édesapám és a testvérem. 
Szegedtől gondolatban és lé-
lekben sohasem szakadtam 
el. S ami most ért engem, 
hogy hetvenöt éves korom-
ban a Móra Ferenc Múzeum-
ban, vagy ahogyan mi nevez-
tük gyermekkorunkban, a 
kultúrpalotában kiállításom 

mindezt megkapta a Latabár 
is. Ha nem akar ják , hogy 
„agárdyzzak", akkor nem 
kell alkalmazni, ugyanis én 
csak „agárdyzni" akarok és 
szeretek. S hogy pontosan 
mit jelent a szó? Nos, én be-
le-beledolgozok a szerepeim-
be. Természetesen mindig vi-
gyázok arra, hogy ez korhű 
maradjon, illeszkedjen a szi-
tuációhoz és az író gondolat-
világához. Én megtanultam a 
hatvan év alatt, hogy a drá-
mát egy hajszál választja el a 
komédiától . Ha valaki 
rosszul drámázik, azon röhö-
gök. És ez fordítva is igaz. 
Ha valaki rosszul komédiá-
zik, azon sírok. 

• Beszéljünk a festé-
szetről Egyrészről itt van 
a vidám és bohóckodó 
Agárdy Gábor színmű-
vész, másrészről ott van-
nak a végtelen komolysá-
got tükröző ikonjai. Nem 
értem, hogyan áll össze a 
kettő, hiszen az ikonfesté-
szet, amelynek mindennél 
szigorúbbak a szabályai, 
nem tűri a művészi szaba-
dosságot. 
- Nézze, én rendkívül fe-

gyelmezett ember vagyok, ha 
kell. Az ikonfestészet nem 
közönséges festészet, annál 
jóval több, szolgálat, s ennek 
a szabályait nem szabad át-
hágni. Az ikonfestésnél át 
kell lényegülni . Krisztust 
nem elég szakállas, hosszú 
hajú embernek lefesteni. Én 
például egyházi zenét hallga-
tok festés közben, s azért sze-
retem az ikonokat, mert rend-
jük van, s én mindenben sze-
retem a rendet. Több hónapot 
töltöttem az ortodox Vatikán-
ban, Zagorszkban egy kolos-
torban, hogy mélyítsem iko-
nográfiái tudásomat. Büszke 
vagyok arra, hogy a köztár-
sasági elnök az én ikonomat 
ajándékozta II. Alekszij pát-
riárkának és II. János Pál pá-
pának. 

Szabó C. Szilárd 

• Születésnapi beszélgetés Agárdy Gáborral 

nyílik, az maga a csoda. Én 
annak idején mezí t láb és 
klottgatyában itt fociztam a 
Stefánián, s a Kossuth kávé-
házban olvasgató Móra Fe-
renc ölébe rúgtam bele a 
rongylabdát. Persze odamen-
tem hozzá, s ijedtemben azt 
kérdeztem: „A bácsi a Kincs-
kereső kisködmön?". Mire 
Móra azt felelte, „Eredj in-
nen te büdös kölök!", s hoz-
zám vágta a labdát. A lényeg, 
hogy a labda megvolt. Akkor 
még nem fogtam fel, hogy 
milyen nagyság Móra Fe-
renc. 1937-ben a színészbejá-
rónál lévő padon üldögéltem, 
amikor odalépett egy fia-
talember, s megkérdezte, tu-
dom-e, hol van a Délmagyar-
ország főszerkesztője, Os-
váth úr. Azt feleltem, úgy tu-
dom, hogy a színház igazga-
tójánál . Majd a biztonság 
kedvéért megkérdeztem az 
ügyeletes tűzoltót, mert ak-
kor még az is volt a színhá-
zakban, aki megerősítette, 
hogy Osváth úr az igazgató-
val tárgyal. Ezt közöltem a 
fiatalemberrel, aki megkö-
szönte a fáradozásomat, s tá-
vozott. Akkor és ott fogal-
mam sem volt, kivel álltam 
szemben. Később kiderült, 
hogy az érdeklődő 
fiatalember nem volt más, 
mint József Attila. 

• Kisebb-nagyobb csíny-
tevéséről is hallottam tör-
ténetet. Egyszer például a 
csősz sóspuskája elől me-
nekült... 
- Én úgynevezett szués-

srác voltam. Rengeteget tré-
ningeztem és úsztam, aminek 
következtében nagyon szép 
eredményeket értem el az 
úszóversenyeken. Tréning 
után természetesen mindig 

rágunkat gyümölccsel, s be-
levetettük magunkat a Tiszá-
ba, ahol úgy tömtük magunk-
ba a barackot, hogy felfeküd-
tünk a vízre. Mindeközben 
húztuk a csőszt, mondván, na 
akkor most süsse el a sós 
puskáját. Hát, ilyen csibész-
ségeket is csináltunk. 

• Mi jut eszébe a követ-
kező nevekről: Jurik 
Julcsi, Antal lla, Zsögön 
Lenke, Krémer Böske? 
- A kezdet kezdetén 

együtt játszottam velük a sze-
gedi színházban. Nézze, én 
tizenöt esztendeig voltam vi-
déki színész, s nagyon-*ok 
emberrel játszottam együtt. 
Mindemellett az ismert fővá-
rosi színészek is - Csortostól 
kezdve Dayka Margiton át 
Tolnay Kláriig - vendégsze-
repeltek vidéken. Tolnay 
Klárival most j á t szom A 
nagymamában. Azt mondja 
nekem Klárika a minap, hogy 
mi már szerepeltünk együtt. 
Én azonnal rávágtam, hogy 
tudom, s már mondtam is, 
hogy Szegeden A f rancia 
szobalány című produkció-
ban. 

• Az ön nevével kapcso-
latosan egy új fogalom 
képződött a magyar szín-
háztörténetben. Szeret-
ném, ha definiálná, mit 
jelent az „agárdyzás". 
- Nézze, nem én vagyok 

az első. Latabár Kálmánnak 
mondták először, hogy ne 
„latyizzon". Amikor ezt 
mondták szegény Kálmán-
nak, teljesen összeomlott , 
mert ő egy életen át töreke-
dett arra, hogy Latabár le-
gyen, ne pedig más. Amikor 
nekem többedszer mondják, 
hogy ne „agárdyzz", nem 
esek kétségbe, hiszen 

A budapesti Vígszín-
ház székei fehér védőhu-
zattal vannak letakarva, 
az első sorok fölé dobo-
gót építettek, itt ül a ren-
dező: Eszenyi Enikő. A 
sz ínészek nem tudják 
igazán a szöveget, még 
csak ízlelgetik a helyze-
teket, de a hangulat 
derűs. A sz ínésznőből 
lett játékmester jó lég-
kört tud teremteni. 

• Csodálkozva láttam, 
hogy néha úgy élvezte a 
kollégái munkáját, mint-
ha a közönségük lenne. 
Ismeri a darabot, tudja a 
szöveget, rendezi az 
előadást, egyszeresük át-
vált, s mint egyszerű néző, 
jól mulat egyik-másik for-
dulaton. Miért van ez? 
- Szeretem nézni a színé-

szeket. S mert én is színész 
vagyok, nemcsak azt Játom, 
hogy küszködnek a szerep-
pel. hanem azt is, hogy mi 
lesz majd belőle. 

9 Mindig csak kéri a kol-
légáit? 
- Nem, én nagyon erősza-

kos vagyok. 
9 Ez most nem derült ki. 
Sőt, elfogadott javaslato-
kat. 
- Azért, mert nem vagyok 

önmagam ellensége. Azt már 
megtanultam, hogy nem sza-
bad hiúsági kérdést csinálni 
abból, ha valaki kitalált vala-
mit. Ez ugyanis közös mun-
ka. Én nézem őket kívülről, 
ők elhiszik nekem, ha én azt 
mondom, hogy ez (gy rossz. 
De ha van, amit elfogadok, 
akkor ők már tudják, hogy az 
jó. Ha mindent visszautasíta-
nék, abban biztosan lenne jó 
is, és ha mindent elvetnék, 
biztosan nem hinnének ne-
kem. Én nem húzok határt. 

mi ez? Azt hiszem, vízvá-
lasztó vagyok. Van, aki meg-
hall és azt mondja: Jézusmá-
ria, kiszaladok tőle a szobá-
ból. Más meg azt mondja, 
hogy gyönyörűséget szerez 
neki a hangom. 

9 Megbékélt a hangjá-
val? 
- Tehetnék mást? 
9 Van viszont valami, 
aminek a megítélése 
egyértelmű. Sokan irigy-
lik a karcsúságáért. 
- Ezt az anyukámnak, az 

apukámnak meg a génjeim-
nek köszönhetem. Azt is, 
persze, hogy nincs dús ha-
jam. 

9 A kevés szabadidejét 
mivel tölti? 
- Mozi, színház. Ilyenkor, 

nyáron pedig majdnem min-
dig a tengerhez megyünk, ott 
búvárkodunk a férjemmel. 
Kaszás Attilával. 

9 Szeret öltözködni? 
- Ez a hobbim. Mindig én 

választok és semmit sem ha-
tározok el előre. Nem szere-
tem az egyszerű ruhákat , 
mert túl vékony vagyok ben-
nük. A szép, egyszerű szabá-
sú ruha jól áll egy teltkarcsú 
hölgyöh, én azonban túl ke-
szeg vagyok benne, egyszál-
bél. Ezért aztán megpakolom 
magam több ruhával. 

9 A Sztracsatella című 
filmben jól állt a majd-
nem fekete haj. 
- Ez Kern Andrisnak a ta-

lálmánya. Eredetileg világos-
barna vagyok, a férjem ezt 
szereti. Én a mostani szőké-
ben érzem magam a legjob-
ban. 

9 Van színészideálja? 
- Ketten határozták meg a 

pá lyámat : Ruttkai Éva és 
Törőcsik Mari. Náluk na-
gyobbat nem kell keresnem. 

László Zsuzsa 

• Eszenyi Enikő színjátszásról, hajszínekről, rendezésről 

Engem nem a becsvágy működtet" 
Amit úgy érzek, hogy jó, azt 
hagyom, hogy csinálják. Ami 
meg nem jó, azt próbálom ki-
javítani. 

9 Mostanában egyre töb-
bet rendez. Ráadásul 
nemcsak itthon, hanem 
külföldön is. Tulajdon-
képpen színész vagy ren-
dező? 
- Színésznő vagyok. Meg 

is vagyok kicsit riadva, hi-
szen, amiben eddig játszot-
tam, a Macbeth és a Herme-
lin lekerült a Vígszínház 
programjáról. Csak az Ahogy 
tetszik, a Dühöngő ifjúság és 
a Össztánc maradt. Én pedig 
szeretek játszani. 

9 A közönség meg szere-
ti, ha játszik. Tavasszal 
például a Sztracsatella 
című Kern András-film-
ben aratott sikert ország-
szerte. Jó, hogy legalább 
néha készül egy-egy új 
magyar film, hiszen a fia-
tal színészeknek kevés le-
hetőség adódik. 
- Finoman fogalmaz, szin-

te egyáltalán nincs lehetősé-
gük. Különben nagyon sok 
komoly, nagy színésznek 
sincs. A televízió csak kül-
földi filmeket és sorozatokat 
sugároz. Nem rajtunk múlik, 
hogy a magyar tévében kizá-
rólag politikai vitaműsorokat 
gyártanak. 

9 Ez igaz, az élet mégis 
szép ajándékkal kecseg-
tette nemrégiben. 
- A londoni ösztöndíjra 

gondol? 
9 Igen, arra. Hogyan ke-
rült Londonba? 
- Kaptam ösztöndíjat az 

A semmittevés minden bűnnek a kezdete... (DM-fotó) 

Eötvös Alapítványtól. Az-
előtt egyszer voltam London-
ban, nem beszéltem olyan jól 
angolul, ez a három hónap 
sokat lendített a nyelvtudáso-
mon. 

9 így már lesz lehetősége 
idegen nyelveken forga-
tott filmekben is szerepel-
ni. 
- Nem azért mentem el 

kül fö ldre tanulni , hogy a 
koprodukciós filmekben sze-
repeljek. Egyszerűen gyűlöl-
tem azt az állapotot, hogy 
nem értek meg úgy egy 
könyvet, színdarabot vagy 
f i lmet , ahogy szeretném. 
Másrészt a színházi életbe is 
szerettem volna beleszagol-
ni. Nagy hatást gyakorolt 

rám például a fe lú j í to t t 
Globe Színház. A nézőtéren 
nincsenek székek, minden-
ki állva nézi az előadást , 
mint Shakespeare idejében. 
Shakespeare különben is fan-
tasztikusan tudta, hogyan 
kell az embereket művészet-
re okítani. 

9 Mit gondol, a művelt-
ség fontos a színészeknél? 
- Nem fontos. 
9 Meglepő válasz. 
- Talán azért, mert hajla-

mosak vagyunk a műveltsé-
get és az in te l l igenciá t 
összekeverni. Az intelligen-
c iához ugyanis nem kell 
művel tnek lenni. Nekünk 
van egy Marika nénink, aki 
segít a háztartásban. Nála in-

telligensebb emberrel nem 
találkoztam, pedig nem ol-
vas Homérosz t . Vannak , 
akik olvassák, és mégsem ér 
az egész semmit. Ismerek 
nagyon művelt és tehetségte-
len színészeket. És ismerek 
olyanokat is, akik esetleg 
egyetlen könyvet sem olvas-
tak, mégis úgy mondanak el 
egy sort, hogy beleborzon-
gok. Tud ja , én az ország 
északkeleti csücskében szü-
lettem és éltem. Akkor kis 
falu volt Csenger, most már 
város. Én ott nem láttam stíl-
bútort, nem szívódott belém, 
hogy ez most szecessziós 
vagy klasszicista. Másfajta 
dolgokat viszont nagyon is 
megtanultam a szüleimtől, a 

környezetemtől. Édesanyám 
tanítónő volt, édesapám egy 
sportklub vezetője, én azt az 
életérzést hoztam magam-
mal, amit tőlük kaptam. 

9 Úgy tudom, elsőre fel-
vették a főiskolára. 
- Igen, és az ősszel kez-

dem meg a tizenötödik szín-
házi évadomat. 

9 Beváltotta a reménye-
ket? 
- Mit mondjak erre? 
9 Csak az igazat. 
- Azért vagyok zavarban, 

mert engem nem a becsvágy 
működtet. Próbálom a rám 
szabott feladatokat és azt a 
munkát elvégezni, amit ma-
gamnak kitalálok. Szeretem, 
amit csinálok, engem ez tesz 
boldoggá. 

9 Mit tanácsol a most in-
duló színészeknek? 
- Aki erre a pályára jön, 

csak úgy tegye, ha mindené-
vel akarja. Lehet, hogy köz-
hely, mégis úgy gondolom, 
hogy az élet értelme a mun-
ka. És ha azt csinálom, ami-
ben hiszek, akkor az nagyon 
sokáig élteti az embert . 
Büchner azt mondta egyik 
darabjában, hogy „A semmit-
tevés minden bűnnek a kez-
dete." Egyetértek vele. 

9 Jól emlékszem arra, 
hogy a pályája elején sok 
baj volt a hangjával? 
- Szerintem most is van. 

Annyit korholtak a hango-
mért, hogy elvesztette az ere-
detiségét. Ennyit mindeneset-
re sikerült elérni. Iszonyú 
szorongásaim voltak, ha 
visszahallgatom magam, még 
ma is azt kérdezem: Úristen, 


